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Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mit tesznek a Velencei-tó megmentése érdekében?"

Tisztelt Miniszter Úr!

 

Az MSZP és a Párbeszéd kiemelten fontos kérdésnek tekinti a Velencei-tó vízpótlásának és a tó
megmentésének  kérdését,  nem  utolsósorban  a  tavaly  bekövetkezett  havária-helyzet  miatt  is. 
 Tavaly  a Velencei-tó  több  alkalommal  is  kritikusan  alacsony  vízszintje  tömeges  hal-  és
madárpusztuláshoz vezetett. Sajnos a vízszint idén is kritikusan alacsony. Agárdnál 2022. július 6-
án 77 cm-t mértek, míg tavaly ilyenkor 90 cm-t. Naponta 1 cm-mel csökken a tó vízszintje, és az
elmúlt hónapokat is jellemző aszályos időszak után jelentős mennyiségű csapadékra idén nyáron
sem számíthatunk.

Az  elmúlt  hónapokban  több  terv  és  elképzelés  is  napvilágot  látott  a  tó  vízpótlásával,  értékes
élővizünk megmentésével kapcsolatban. Sajnos ugyanakkor egy átfogó kormányzati stratégia a mai
napig várat magára. Noha egyes munkálatok megkezdődtek – pl. a zámolyi tározó kotrása, illetve a
by-pass csatorna építése - ezek részmegoldásokat jelentenek csupán, ráadásul idén még biztosan
nem is alkalmasak a vízszint emelésére. Félő, hogy az alacsony vízszint miatti újbóli vízminőség-
romlás  és  a  hőségben  lecsökkenő  oxigénszint  miatt  megismétlődhet  egy  a  tavalyihoz  hasonló
tömeges hal- és madárpusztulás.  Mindez elkerülhető volna, hiszen a tavalyi sajnálatos események
nyomán is születtek előremutató javaslatok.  Ilyen például,  hogy a tóba helyezett áramoltatókkal
javítható volna a tó vízminősége és oxigénellátottsága.

Ráadásul az Alkotmánybíróság az elmúlt napokban a Balaton-határozatában üzent a Kormánynak.
A  II/3079/2021.  számú  AB  határozatban,  amelyben  több,  a  Kormány  által  megengedett,
környezetkárosításnak teret  engedő jogszabályt  is  megsemmisített  a  testület  úgy fogalmaz:  „Az



 
Alkotmánybíróság jelen döntése ratio decidendi-jeként emeli ki az alábbiakat. Az Alaptörvény P)
cikk (1) bekezdésében foglalt a természet – különösen is annak kiemelten védett értékei – védelmét
biztosító, illetve az Alaptörvény XXI. cikk (1) bekezdésben foglalt egészséges környezethez való
alapjogot  (ennek részeként  a  visszalépés  tilalmát)  érvényre juttató,  az  állami  intézményvédelmi
kötelezettség  teljesülését,  illetve  az  alapjog  érvényre  juttatását  biztosító  garanciális  törvényi
(fő)szabályok  alóli  kivétel  szabályokat  kizárólag  törvényi  szinten  lehet  szabályozni,  azok
alkotmányosan  nem  „szubdelegálhatók”  rendeleti  jogforrási  szintre.  Ezen  kivétel  szabályok
törvényalkotó  általi  megalkotása  során  a  törvényalkotó  tartozik  igazolni  azt,  hogy  a  kivétel
szabályok sem az állam objektív intézményvédelmi kötelezettsége, sem az egészséges környezethez
való alapjog – így különösen a visszalépés tilalma – terén nem gyengítik a garanciális főszabályt,
nem jelentik az alapjog Alaptörvény I. cikk (3) bekezdésébe ütköző korlátozását.”

A fentiek alapján a jogalkotó köteles igazolni azt, hogy az Alaptörvény fent megjelölt rendelkezéseit
tiszteletben tartotta és tartja akkor, amikor teret enged a környezet nagyobb mértékű használatának
például azáltal, hogy nagyobb mértékű beépíthetőséget enged a Velencei-tó környékén, vagy akkor,
amikor  az  ország  természeti  kincsének  számító  Velencei-tó  folyamatos  kiszáradását  nem
akadályozza  meg.  Azt  is  a  jogalkotónak  kell  igazolnia,  hogy  nem  csökkentette  a  környezet
védelmének szintjét. A konkrét esetben ez azt jelenti, hogy a Kormánynak és a Velencei-tó körüli
települési  önkormányzatoknak  kell  igazolniuk  azt,  hogy  mindent  megtettek  a  Velencei-tó  és
környékének védelme érdekében.

 

A fentiek alapján kérem Miniszter Úr tájékoztatását:

-  Tekintettel  az  idén  is  kritikus  vízszintre  mit  kívánnak  tenni  a  vízminőség  javítása,  a  hal-  és
madárpusztulás megelőzése érdekében?

- Milyen kormányzati pénzügyi keret áll rendelkezésre a Velencei-tó megmentésére?

-  Milyen  intézkedéseket  kívánnak  tenni  a  tó  tartós  vízpótlásának  és  vízminőségének  javítása
érdekében?

-  Hogyan  tudja  igazolni  a  Kormány,  hogy  a  Velencei-tó  védelme  érdekében  tett  intézkedései
megfelelnek  az  Alkotmánybíróság  által  megállapított  követelményeknek?  Indítványozza-  e  a
Kormány  a  törvényességi  felügyeleti  eljárás  keretében  annak  az  önkormányzati  rendeletnek  a
megsemmisítését, amely nem felel meg az Alkotmánybíróság előbb idézett ratio decidendijének?

2  


